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„Virrasztom a fák tövében
szunnyadó telet.
Éneklek a vaksötétben
lámpásul neked.” 

       (Rab Zsuzsa – Dúdoló)
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cukrászda
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kiszolgáló épület
horgászbolt

Íjász pálya
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44x22 m pályaméret

44x22 m pályaméret

45x60 m pályaméret

105x65m pályaméret

É

Visegrád Sportliget beépítési tanulmány 1:2000
Budapest, 2022. 04 . 20. Vezető tervező : Ferencz Marcel DLA

É/1 01-3796
Napur Architect Kft.
1033 Budapest, Laktanya utca 33/A fszt.3.

BEATRIX SPORTLIGET
I.-II. telek területe 66.442 m2

I. - II. telekre javasolt övezet Ksp-1
-minimum zöldterület 50% (tervezett 50%)
-szintterület 0,15 m2/m2  max. 10.000 m2 (tervezett 3.000 m2 )
-beépítés FSZ+1 esetén max .5.000 m2 (tervezett 1.800 m2 )

Jelmagyarázat

Meglévő fa

Tervezett fa

Tervezett gyümölcsfa

1-9  Terület zónák
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A sportpálya területén az elmúlt két évtizedben 
mindannyiunk örömére megvalósult fejlesztések során 
napjainkra egyértelművé vált, hogy szükség van a további 
elképzeléseket összefoglaló, az egész területre vonatkozó 
átfogó tervre. A tulajdonviszonyok rendezését követően, 
egy évvel ezelőtt tavasszal, megkezdődött a terület 
fejlesztésére vonatkozó koncepció kidolgozása.

A Visegrádi Sportegyesület és a szakosztályok 
vezetői, Bártfai István a Sportpálya üzemeltetője, a 
Visegrád Sportjáért Alapítvány, a Képviselő-testület, 
és a Városfejlesztési, Városüzemeltetési és Turisztikai 
Bizottság tagjai közreműködésével, javaslataik alapján, 
számos egyeztetés, tervezési munka eredményeként 
készült el a fejlesztési koncepció! 

Eőry Dénes polgármester úr felkérésére Prof. 
Ferencz Marcel DLA, Ybl- és Pro Architektúra díjas 
építész a többszöri helyszíni bejáráson, egyeztetésen, 
bizottsági ülésen összegyűjtött információk alapján, a 
megfogalmazott fejlesztési célok szerint készítette el a 
„Beatrix sportliget” beépítési tanulmánytervet (lásd a  
2-3. oldalon). A Képviselő-testület által is jóváhagyott 
terv biztosít kijelölt utat a következő években a sportolási 
lehetőségeink gyarapításához. 

Dr. Vitályos Eszter országgyűlési képviselő asszony 
segítségével az elmúlt évben az evezősök számára 
megnyílt az alsó és felső öböl, ezzel a helyi vízisportokat 
kedvelők régi vágya teljesült. Idén tavasszal a ponton 
elhelyezésével a vízre szállás is mindenki számára 
kényelmesebbé vált.

A régi íjászpálya sajnos a három évvel ezelőtt megépült 
árvízvédelmi töltés tervezett nyomvonalába esett, 
ezért elbontásra került. Május elején megkezdődött 
az új íjászpálya kialakítása, a pálya kitűzésekor és a 
munkálatok megkezdésekor ellátogatott Visegrádra Dr. 
Vitályos Eszter országgyűlési képviselő asszony.

Hosszú távú célunk olyan, magas színvonalú rekreációs 
terület kialakítása a sportpályán, mely elsősorban a helyi 
lakosok, családok, gyerekek szabadidős, szórakozási, 
sportolási lehetőségeit biztosítja.

A VISEGRÁDI SPORT ÉS SZABADIDŐ KÖZPONT FEJLESZTÉSE

A Visegrádi Sportcentrum madártávlatból Fotó: Regélő
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Képviselő-testületi ülés – 2023. április 17.

1. Ahogyan arról a Visegrádi Hírek előző lapszámában 
tájékoztattunk, az elmúlt év végén született támogatói 
döntés a Nagyparkoló – KRESZ park – közpark 
területének felújítási lehetőségével kapcsolatban. 
A Képviselő-testület az április 17-ei ülésen a pályázat 
módosított műszaki tartalommal történő benyújtásáról 
döntött.

2. A Városgazdálkodási Csoportnak a GEHL 6640 típusú 
munkagépéhez betonkeverő kanálra van szüksége, 
ezért árajánlatokat kértünk be a forgalmazóktól. A 
beszerzéshez szükséges forrást a Képviselő-testület a 
2023. évi költségvetés beruházási kiadásainak terhére 
biztosítja.

Képviselő-testületi ülés – 2023. április 27.

1. Első napirendi pontban a Szentendrei 
Rendőrkapitányság elmúlt évben végzett 
tevékenységéről szóló beszámolót tárgyalta a 
Képviselő-testület. A dokumentum kitér a közbiztonság 
helyzetére, a közbiztonság érdekében tett intézkedésekre, 
valamint a lakosság biztonságérzetének erősítésével 
kapcsolatban elvégzett feladatokra. Dr. Turi-Kovács 
Áron Péter személyében új vezetője van a Szentendrei 
Rendőrkapitányságnak. A beszámoló, amelyet a 
Képviselő-testület egyhangúlag elfogadott, megtalálható 
honlapunkon (www.visegrad.hu), az április 27-ei ülésen 
hozott határozat mellékleteként.

2. Gyurkó Ferenc tűzoltó alezredes a Szentendre 
hivatásos tűzoltó-parancsnokság (továbbiakban: 
HTP) tűzoltó parancsnoka ugyancsak elkészítette 
a szervezet 2022. évre vonatkozó tűzvédelmi 
tevékenységéről szóló beszámolóját. Szentendre 
HTP állománya magas szinten látja el a tűzoltás, a 
műszaki mentés, a polgári védelem és az iparbiztonság 
területén jelentkező feladatait. A személyi állomány a 
feladat ellátására alkalmas eszközökkel, rendezett és 
karbantartott környezetben, képzett és elhivatott módon 
végzi a munkáját. Fő célkitűzés volt a mentő-tűzvédelem 
területén az épített környezeti és szabadterületi tűzesetek, 
a tűzeseti halálesetek, a szén-monoxiddal kapcsolatos 
káresemények és a kéménytüzek, valamint a téves 
tűzátjelzések számának további csökkentése. Kiemelt 
célként kezelték a beavatkozó állomány képzését. Fontos 

az önálló beavatkozásra való alkalmasság elősegítése 
és a hivatásos egységekkel kötött együttműködési 
megállapodások bővítése. A beszámolót a Képviselő-
testület elfogadta.

3. Papaneczné Papp Éva a Fellegvár Óvoda vezetője 
elkészítette az intézmény Beiskolázási Tervét és 
Továbbképzési Programját. A továbbképzés azoknak 
az ismereteknek és készségeknek a megújítására, 
bővítésére, fejlesztésére szolgál, amelyekre szükség van a 
nevelőmunka keretében a gyermekekkel való közvetlen 
foglalkozás megtartásához, a köznevelési intézmény 
tevékenységének megszervezéséhez, valamint a mérési, 
értékelési feladatok ellátásához. A dokumentumokat a 
Képviselő-testületnek kellett elfogadnia, ami az április 
27-ei ülésen megtörtént.

4. Árajánlatokat kértünk be a Fellegvár Óvoda 
bővítésével kapcsolatos műszaki ellenőri feladatok 
ellátására. A legalacsonyabb ellenszolgáltatást benyújtó 
ajánlattevő az SZB Víz és Környezettechnológia Kft . 
volt, a költséget a pályázatra kapott összegből tudja az 
Önkormányzat fedezni.

5. Ahogyan arról korábban már beszámoltunk, az 
idei évben emlékezünk meg arról, hogy 700 évvel 
ezelőtt I. Károly királyunk Visegrádot tette meg 
székhelyévé. Az emlékév keretében, a Visegrádi 
Nemzetközi Palotajátékok első napján avatjuk fel 
egykori uralkodónk szobrát, melyet Péterfy László 
Kossuth-díjas szobrászművész, városunk Tiszteletbeli 
Polgára készített el. A szoborhoz tartozó posztamens 
faragására és elhelyezésére árajánlatokat kértünk be, 
a legkedvezőbbet a Pap Lajos Kőfaragó és Kőszobrász 
Kft . adta. A Képviselő-testület felkérte a polgármestert, 
hogy kösse meg a szerződést a nyertes ajánlattevővel a 
szükséges munkák elvégzésére.

6. Ez év áprilisában jelent az Építési és Közlekedési 
Minisztérium „Kompok, révek fenntartásának, 
felújításának támogatása” elnevezésű pályázati 
felhívása. Önkormányzatunk az Atlantis-Visegrád 
Club Kft -vel együttműködve úgy határozott, hogy részt 
kíván venni a pályázaton. Jung Csaba Wilhelm a cég 
ügyvezetője jelezte, hogy a komphajó jelenlegi motorja 
régi és emiatt gyakoriak a meghibásodások. Az alkatrészek 
beszerzése nehézkes, ráadásul diesel motor lévén a 
károsanyag kibocsájtása sem elenyésző. Amennyiben 
a beadott pályázat pozitív elbírálásban részesül, a hajó 
egy új elektromos motort kap, így környezetkímélő 
üzemmódban tud működni a komp- és révátkelés, 
továbbá az üzemeltetési költségek is csökkenthetők. 

TÁJÉKOZTATÓ A KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉSEKEN HOZOTT DÖNTÉSEKRŐL
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A pályázatban előírt 20%-os önrészt az üzemeltető saját 
forrásként, mint kötelezettségvállaló biztosítja.

7. Az Önkormányzat Városüzemeltetési Bizottságának 
javaslata alapján a Képviselő-testület úgy határozott, 
hogy a Visegrádi Nemzetközi Palotajátékok időszakára 
(2023. július 5-11. között) felfüggeszti a parkolási 
díjfi zetési kötelezettséget a város területén kijelölt 
parkoló zónákban.

8. Önkormányzatunk még 2018-ban kötött termálvíz 
értékesítési szerződést a Szent Kozma és Damján 
Rehabilitációs Szakkórházzal. Ezt a Képviselő-testület 
2022-ben egy évvel meghosszabbította. Az egészségügyi 
intézmény főigazgatója levélben kérte Polgármester Úrtól 
a további hosszabbítást. Az ezzel kapcsolatos egyeztetések 
lezajlottak, az április 27-ei ülésen a Képviselő-testület 
úgy határozott, hogy újabb 2 évvel, 2025. május 31-ig 
meghosszabbítja a termálvíz értékesítési szerződést. 
2023-ban is folytatódik a „Legyen fontos az egészségünk” 
program, melynek keretében díjmentes szűrővizsgálaton 
vehetnek részt a visegrádi lakcímkártyával rendelkezők. 
Ezzel kapcsolatban külön köt majd együttműködési 
megállapodást az Önkormányzat és a Szakkórház.

9. A Magyar László Tornacsarnok felújításának 
befejezésével kapcsolatban komplex 
projektmenedzsmenti feladatok ellátására van 
szükség. Erre vonatkozóan árajánlatokat kértünk be, 
a legalacsonyabb árat benyújtó ajánlattevő a Pilishő 
Kft . volt. A Képviselő-testület felkérte a Polgármestert 
a nyertes céggel történő szerződéskötésre, és a további, 
szükséges intézkedések megtételére.

10. A Visegrádi Építésztábor szervezői az idei évben 
is arra készülnek, hogy munkájukkal városunk táji 
környezetét gazdagítsák. Immár 40 éves múlttal 
rendelkező hagyományt éltet tovább a település, amikor 
a táborozóknak helyet biztosít az alkotásra. Az évtizedek 
során születtet építmények olykor konkrét funkcionális 
igényeket elégítenek ki, olykor pedig vizuális élményként 
jelennek meg. Önkormányzatunk évről-évre támogatja 
az Építésztábort, 2023-ban 500.000 Ft-tal.

11. Szociális tüzelőanyag vásárlásához 
kapcsolódó pályázati kiírást hirdetett meg a helyi 
önkormányzatokért felelős miniszter. A pályázat 
célja a kistelepüléseken élő, rászoruló családok és 
idős emberek támogatása, valamint a háztartások 
tüzelőanyag költségének csökkentése. A támogatásra 
a Belügyminisztérium 2022. január 1-jei adatai alapján 
az 5.000 fő lakosságszámot meg nem haladó települési 
önkormányzatok pályázhatnak. A pályázaton való 
részvételről ugyancsak az április 27-ei ülésen döntött 
a Képviselő-testület.

12. A korábban hozott Képviselő-testületi döntés 
(49/2023. III. 30.) alapján szolgálati lakás kialakítására 
került sor a Fő utca 57. szám alatti önkormányzati 
ingatlanban. A lakást a Visegrádi Polgármesteri Hivatal 
műszaki ügyintézője veszi bérbe.

(A képviselő-testületi üléseken született döntések és 
mellékleteik megtalálhatóak Visegrád Város hivatalos 
honlapján:https://www.visegrad.hu/onkormanyzat/
donteshozatal/hatarozatok és https://www.visegrad.hu/
onkormanyzat/donteshozatal/rendeletek)

TELEPÜLÉSFEJLESZTÉSI TÁJÉKOZTATÓ A VÁROSFEJLESZTÉSI BIZOTTSÁG 
2023. ÁPRILISI ÜLÉSÉRŐL

1. A Városfejlesztési Bizottság az ülésre több, a 
városfejlesztést is érintő tevékenységet, szolgáltatást 
biztosító szervezetet, illetve azok képviselőjét 
is meghívta, hogy megismerje véleményüket az 
egyes ügyekben való továbblépés lehetőségeiről, az 
együttműködés javításáról, de úgy tűnik, hogy a Bizottság 
és ezen keresztül a város közvéleményének informálását 
nem mindenki tekinti lehetőségnek.

2. A Bizottság meghallgatta a Visegrádi Önkéntes 
Tűzoltó Egyesület tájékoztatását az egyesület 
munkájáról, a személyi állomány fejlődéséről, 
a rendelkezésre álló eszközeikről, járműveikről 
és a kistérségben végezett mentési munkáikról. 

Összességében az egyesület a rendkívül fontos 
tevékenységéhez szükséges eszközökkel nagyobbrészt 
rendelkezik, illetve folyamatosan fejleszti ezeket, 
azonban hiányzik egy olyan létesítmény, ahol a járművek, 
eszközök tárolása biztonságosabban, időjárást állóan 
megvalósítható lenne. A Bizottság vállalta, hogy részt 
vesz annak a javaslatnak a kialakításában, ami számba 
veszi, hol és milyen formában valósulhat meg egy 
200 m2 alapterületű, akár többszintes épület, amely a 
feladatellátás magasabb szintjét biztosíthatja.   

3. A Bizottság vendégei voltak az Építésztábor új 
vezetői, akik rövid előadásban összegezték a tábori 
tapasztalatokat és bemutatták a 2023. évi terveket. 
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A tábor jópár építménnyel gazdagította a várost, 
és remélhetőleg az itt első tervezési és kivitelezési 
munkájukat megvalósító építészhallgatók is tanultak a 
gyakorlati, terepi munkából. 2023-ban a tábor rövidebb 
ideig tart, ezért egyszerűbb építmény megvalósítása a cél, 
amihez a Bizottság segítségül helyszínek és építmények 
megnevezését vállalta. A 2023-as feladata év a Duna 
megközelítését, a pihenést és kikapcsolódást szolgáló 
építmény(ek) megtervezése és megépítése lesz.

4. Éves rendszeres pályázatot ír ki a 
Belügyminisztérium a kompok, révek működésének 
támogatására. A kompok az országos közlekedési 
rendszer részei, általában településeket kötnek össze, 
a főközlekedési utak víz feletti kapcsolatát jelentik, 
ilyen formán nem helyi, hanem helyközi közlekedést 
biztosítanak. A forgalom biztonsága megköveteli a 
járművek rendszeres karbantartását, felújítását; 2023-
ban a vontatóhajó elektromos motoros meghajtásának 
kialakítására és kapcsolódó beruházásokra nyújt be 
pályázatot az üzemeltető. Az üzemeltető sajnos nem 
vett részt az ülésen, a Bizottság pedig néhány szóbeli 
javaslattal élt az cég és a város közötti együttműködés 
kiterjesztéséről, amely remélhetőleg megértésre talál és 
megvalósul.  

5. A Bizottság a településkép, az arculat egységesítése 
érdekében tervbe vette a közterületi határoló korlátok 
fokozatos cseréjét, egységes arculat mentén. A javaslatot 
a főépítész készítette, a minta a Posta előtt található korlát. 
A Bizottság bízik abban, hogy forrás függvényében a 
következő években magunk mögött hagyjuk a fekete-
fehér festésű, lánccal összekötött korlátokat és általában 
a városon belüli műtárgyakon található fehér festéseket. 

2023-ban a tervek szerint, a 11-es számú főút és a Rév utca 
környezetében – ideértve a dunai oldalt is – kezdődhet 
meg a korlátok cseréje.

6. Folyamatban van a Zöld-ház homlokzata 
felújításának előkészítése, a lábazathoz szükséges 
kőburkolatokat polgármesteri közbenjárásra állami 
szervek biztosítják, a kőanyag kiválasztását követően 
a nyár folyamán születik döntés, mely munkálatok 
milyen ütemben folytatódjanak. Sajnos a tetőszerkezet 
felújítására szánt forrást a támogató visszavonta, így arra 
később kerül sor, de szükséges lesz az udvar megkezdett 
rendezését befejezni a felújítási munkák előtt.

7. A Sportcentrum területén Ferencz Marcel, 
Ybl- és Pro Architectura díjas építész város által 
elfogadott tervének megfelelően megkezdődik az 
íjászpálya kialakítása, amelyhez jelentős mennyiségű 
földet ajánlott fel egy helybeli kitermelésből egy 
ingatlantulajdonos. A földmennyiség nagyobbrészt 
fedezi a pálya anyagszükségletét, a munkálatok a tavasz 
során megkezdődnek.

8. A városi arculat további egységesítése érdekében a 
Bizottság a bizottság tagjának felvetésére megtárgyalta 
idegen nyelvű tájékoztató táblák kihelyezését, az ehhez 
szükséges lépésekkel (rövid leírás, grafi ka, kivitelezés, 
megvilágítás, stb.)  együtt. Felmerült, ahogy korábban is, 
hogy a település épített környezetéhez kapcsolódó német 
nyelvű elnevezéseket valamilyen formában szintén 
meg kellene jeleníteni, de erre nézve javaslat most nem 
született.

Anda Bálint elnök
Városfejlesztési Bizottság

Fotó: Regélő a rovatot összeállította:
Grósz Gábor

kommunikációs referens,
Visegrád Város Önkormányzata
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TAVASZI KÉPEK VISEGRÁDRÓL

Fotók: Regélő
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A Pest és Nógrád megyei Német Iskolaegylet már 
korábban célul tűzte ki, hogy jobban megismeri a 
Pest megyében található német nemzetiségi iskolákat 
és óvodákat. Az iskolalátogatás azért is állandó 
része a tanulmányi kirándulásoknak, mert a képzési 
intézmények helyzete utal a települések jövőjére. Sokat 
elárul a pedagógusoknak az, milyen körülmények között 
folyik az oktatás. Ezúttal az Iskolaegylet vezetősége két 
kis „ékszerdobozt” választott ki a Dunakanyarban, 
Visegrádot és Dunabogdányt, nem véletlenül, hiszen 
mindkettő településen már kapcsolatban állt a Német 
Önkormányzat elnökével, Visegrádon Herendi Idával, 
Dunabogdányban Vogel Norberttel.

Az április 22-i tanulmányi kiránduláson 25 fő vett 
részt, többnyire német nemzetiségi tanárok és óvónők.
A szakmai program a délelőtti órákban iskolalátogatással 
kezdődött az Áprily Lajos Német Nemzetiségi Általános 
Iskolában, ahol három kedves kolléganő, Stomp Éva 
igazgatóhelyettes, Bene Éva és Budai Zsuzsa némettanárok 
várták szeretettel a vendégeket.

Az iskola három épületből áll – tudtuk meg Bene Éva 
tanárnőtől – egy ősrégi épületből, amely mondhatjuk, 
hogy Pest megye legrégebbi iskolaépülete és Mátyás király 
korából származik, egy Makovecz Imre által tervezett 
hatalmas tornateremből és egy új, modern, jól felszerelt 
épületből. A lányok technika-termének padlója alatt 
láthatjuk is az üveggel védett egykori falmaradványokat, 
amely egy 15. századi lakóházhoz tartoztak. Az épület 
később, 1715 után templomként funkcionált, míg a mai 
templom meg nem épült. Különlegesség, hogy néhány 
osztályteremben a régi falmaradványok dekorációként 
szolgálnak. A kollégák nagy érdeklődéssel tekintették 

meg az iskolát, sok kérdést tettek fel, szorgalmasan 
fényképeztek, sőt csoportkép is készült az iskolaudvarban.

Budai Zsuzsa tanárnő a német lakosság betelepítéséről 
beszélt a török utáni időszakban, mesélt a helyi 
dialektusról, amelyet ma már csak sajnos kevesen 
beszélnek, szó esett a visegrádi népviseletről, ahol a fekete-
fehér színek dominálnak, továbbá a leggyakoribb német 
családnevekről is. Azt is megtudtuk, hogy Visegrádról 
nem volt kitelepítés!

Az iskolában 1977-ben vezették be a német nyelvet. 
Ma az ide járó diákoknak heti 5 német órájuk és egy 
népismeret órájuk van. Minden évfolyamban egy osztály 
van, összesen 168 gyerek látogatja az iskolát, de nem csak 
visegrádi gyerekek járnak ide. Nem mindenki tanulja a 
németet, kb. 20%-a a diákoknak, akik nem választották 
ezt a nyelvet, fejlesztésre jár, de később választhatja az 
angolt. 

A pedagógusokat nagyon érdekelte az 2021-ben 
elkészült modern iskolaépület, tetszett nekik a 
praktikus berendezés, az osztályok színek szerinti 
megkülönböztetése, a világos, szépen dekorált termek 
sora az utcára nyíló nagy ablakokkal. A tágas zeneterem 
is tetszést váltott ki.

Az igazgatóhelyettes, Stomp Éva nem csak az oktatásról 
beszélt, hanem a zeneiskoláról is, amely szintén itt 
kapott helyet, az újonnan megalakult Fúvószenekarról, 
a partneriskolával fenntartott régi jó kapcsolatról, az 
évenkénti csereprogramról és a különböző projekt-
hetekről, mint az Áprily-hét, illetve a német nemzetiségi 
hét. Kiemelte a kistérségi szavalóversenyt, amelynek 
megint ez az iskola adhatott otthont és amelyen több 
tehetséges diákjuk szép eredményeket ért el, joggal 
büszke az iskolavezetés rájuk.

A „Fellegvár” óvodában tett villámlátogatás során 
Muckstadt Eszter óvodavezető-helyettes kalauzolt. 
Az igényes környezet és a szépen berendezett 3 terem 
mellett nagyon tetszett az Iskolaegylet tagjainak a sok 
kiállított régi tárgy a bejáratnál lévő polcokon, de még 
inkább az, hogy az óvodások kezükbe is vehetik elődeink 
egykori használati tárgyait. Nyelvileg cél, hogy az óvodai 
tartózkodás alatt az óvodások megszeressék a német 
nyelvet és elsajátítsák a passzív szókincset.

MAGYARORSZÁGI NÉMETEK VENDÉGSZERETETE A DUNAKANYARBAN
A PEST ÉS NÓGRÁD MEGYEI NÉMET ISKOLAEGYLET 

TANULMÁNYI KIRÁNDULÁSA
VISEGRÁDRA ÉS DUNABOGDÁNYBA
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A Királyi Palota megtekintése és a Mogyoróhegyi 
étteremben elfogyasztott fi nom ebéd után útnak indultunk 
Dunabogdányba, ahova a Német Önkormányzat elnöke, 
Herendi Ida is nagy örömünkre elkísért.

Dunabogdányban számos magyarországi német 
településhez hasonlóan elkészült a Tanösvény, amelynek 
célja, hogy a látogatók a helyszínen betekintést kapjanak 
a falu múltjába, hagyományaiba, kulturális életébe. 
A Német Önkormányzat elnöke, Vogel Norbert, aki 
egyúttal az iskola igazgatóhelyettese is, a Tanösvény 
kiindulópontjánál várt a csoportra, ez a hely egyben 
a település szakrális és földrajzi középpontja is. Bár 
tanáraink többsége már volt Dunabogdányban, mégis 
sok újdonságot hallottunk a vezetés során. Miután 
Vogel Norbert szétosztotta a Tanösvényhez tartozó 
kisérőfüzeteket, megtekintettük a Nepomuki Szent 
János szobrot, amely az Úrnapi körmenet egyik stációja, 
megnéztük a helyi jellegzetességet, a kőkapukat, amelyek 
szinte csak Dunabogdányban láthatók.

Régi szokásunk, hogy a tanulmányi kirándulás során 
a templomlátogatáskor mindig énekelünk. Ezúttal is 
felcsendült három ismert német Mária-ének, a „Geleite 
durch die Welle, a „Segne du, Maria„ és a „Mit frohem 
Herzen” című énekek. Jó érzés, amikor több településről 
érkezett Iskolaegylet tagok együtt énekelnek, ez is az 
összetartozás szimbóluma.

Időhiány miatt sajnos nem tudtuk a Tanösvény összes 
állomását megtekinteni, bármennyire is szerettük volna, 
ehhez egy egész napra lett volna szükség.

Nagy élményt jelentett számunkra a temető az ott 
található emlékkerttel, amelyet 2021-ben hoztak létre. A 
sok csodás régi, szépen elhelyezett ősi sírkő, amelyeket 
helyi kövekből faragtak és amelyeken gót betűs felíratok 
olvashatók, mindenkit lenyűgöztek. A hangulatos kis 
utcák, a tavaszi természet, a szép kilátás, a régi kis házak 
sokakat szülőfalujukra emlékeztettek.

Az iskolában két fi lm levetítésére került sor kávé, 
lepény és helyi bor mellett, amelyek sok új információt 
nyújtottak Dunabogdányról. A jó hangulat, a 
kollégákkal folytatott beszélgetés, a közös éneklés 
harmonika-kísérettel Vogel Norbert jóvoltából, nagy 
élményt jelentettek mindenki számára. Ilyenkor fut az 
idő, a tanároknak sok megbeszélnivalójuk van, amit 
szakmailag tapasztalatcserének hívunk. Mi más lehetne 
a beszélgetés tárgya, mint az iskola és az ott folyó oktatás. 
Hazafelé az úton mindenki „szuperlatívuszokban” 
beszélt a látottakról és az egész napról. Az Iskolaegylet 
vezetősége köszönetet mond mindkét település Német 
Önkormányzati vezetőjének a sok segítségért, a szíves 
vendéglátásért és a szép napért, amellyel 25 pedagógust 
ajándékoztak meg!

dr. Kőrösné Herein Mária
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Hazánkban évről-évre június első vasárnapján köszöntjük 
a köznevelésben és felsőoktatásban dolgozó pedagógusokat. 
E különleges hivatást választók megbecsülése kiemelt 
feladatunk, hiszen ők azok, akik minden egyes napon 
gyermekeink fejlődéséért, az életben való boldogulásukért 
dolgoznak.

Tisztelt Visegrádi Pedagógusok!
A pedagógusi hivatás egyik legfelemelőbb érzése a 

büszkeség. Amikor a tanítvány hibátlanul felmondja 
a leckét, amikor jelesre vizsgázik, amikor egy-egy 
versenyen, rendezvényen, kulturális eseményen 
kiemelkedően teljesít, vagy évek múltával a felnőtt 
életében hasznosítja mindazt, amit Önöktől tanult. A 
pedagógusok állhatatos munkája ekkor válik teljessé és 
joggal önti el szívüket ilyenkor a büszkeség.

Kérem, hadd mondjam el, hogy édesapaként és 
polgármesterként is büszke vagyok arra, hogy a 
mindannyiunk örömére egyre növekvő gyermeklétszám 
mellett is színvonalas, kiemelkedő szakmai munkát 
végeznek! Köszönöm, hogy óvodapedagógusaink odaadó 

szeretettel gondozzák a legkisebbeket! Köszönöm, hogy az 
iskolában nem csak tanórán, de azon túl is számíthatnak 
Önökre a gyerekek és szüleik! Köszönöm a zeneiskola 
művész tanárainak, a sportedzőknek és oktatóknak, hogy 
a jövőre nevelik és készítik fel gyermekeinket!

Tisztelt Pedagógusok!
Látom és tapasztalom, hogy a helyzetük és a pályájuk 

sokszor nehéz. Külön köszönöm, hogy a nehézségek 
ellenére is jól végzett munkájukkal újabb példát mutatnak 
a jövő generációjának. Éppen ezért kérem, legyenek 
Önök is büszkék – ne csak tanítványaikra, hanem – 
önmagukra is.

Pedagógusnap alkalmából Isten éltesse és óvja Önöket 
sokáig!

Eőry Dénes
polgármester

PEDAGÓGUS NAPRA
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Napjainkban a gyerekek többsége már nem ismeri a 
népi játékokat. A régi paraszti kultúrában természetes 
része volt az életnek a szabad játék. Még két évtizeddel 
ezelőtt is tanultak olyan játékokat a gyerekek az idősebb 
kortársaiktól, amiket saját örömükre játszottak. Ma már 
a gyerekek önmaguktól sem a közösségekben, sem a 
családban nem jutnak hozzá ehhez a fajta élményhez. A 
népi játékok, az énekes. dalos, táncos játékok, mondókák 
magukban hordozzák a sokoldalú személyiségfejlesztés 
lehetőségét. Felgyorsult életünkben ennek kihasználása 
mindennél fontosabb feladat valamennyi pedagógus 
számára. A változásokat a gyerekek játékában is nyomon 
követhetjük. Nem egyszerű alkalmazkodni az új 
elvárásokhoz: kevés a szerepjáték, a mozgás, a közösségi 
játék… Régen a gyerekközösségekben ez önmagától 
működött. Manapság nincs, akitől megtanulják a 
gyerekek.

2015 májusában részt vettem az Ünnepek a 
néphagyományban című, az Így tedd rá! (ÍTR) program 
keretében szervezett továbbképzésen. A Balatoni 

Kata programgazda gondolatán alapuló „Így tedd rá! 
módszertan immár nemzetközileg is elismert népi játék, 
néptáncmódszertani program. Az Így tedd rá! program 
célja, hogy játékos formában, a hagyományos népi 
játékok segítségével kerüljön fejlesztésre a gyermekek 
mozgáskészsége, miközben észrevétlenül sajátítják el a 
magyar néptánc alapjait, és értik meg egy-egy motívum 
struktúráját.

Ezzel a módszerrel játékos formában, élményszerűen 
lehet bevezetni a gyermekeket a népi kultúra 
világába.  A hagyományőrzés fontos része óvodánk 
Pedagógiai Programjának, melyet minél komplexebb 
módon, a gyermekek érzelmeire hatva szeretnénk 
számukra közvetíteni. Fontosnak tartjuk, hogy a sváb 
hagyományok ápolása mellett a magyar népi kultúra 
elemeit is megismertessük óvodásainkkal.  Mivel közép-
és főiskolás éveim alatt jómagam is aktív tagja voltam a 
település néptánccsoportjának, különösen szívügyemnek 
tekintem, hogy óvodásaim számára is öröm- és 
élményforrássá váljon a népi játék, a népdal, a néptánc. 

Miért érezzük ezt olyan fontosnak az óvodánkban?
• A népzene, népi játékok „kimentek már sajnos a 

divatból”, egyre kevesebbet ismernek a gyerekek és 
mi pedagógusok is. 

• „A játékok évszázadokon át segítették a gyerekeket 
az életre való felkészülésben. Ha jól nyúlunk hozzá 
ehhez az örökséghez a ma gyerekeinek is épp 
olyan jó, játékos tanulási élményt közvetíthetünk.” 
(Balatoni Katalin Így tedd rá! – programgazda). Ezt 
az önfeledt, komplex játékos tanulást szeretnénk 
megvalósítani a napi tevékenységek során.

• A népi játékok és a népdalok komplex ismereteket 
közvetítenek. A gyermekek minden érzékszervére 
hatva, személyes élményként „épül be” tudatukba, 
mindennapjaikba.

• Szeretnénk, ha a mi gyerekeink is átélnék a népdal 
azon funkcióját, mely felszabadít, boldoggá tesz.” 
Amikor játék közben saját maguknak dúdolnak, 
vagy eszükbe jut egy-egy körjáték és önállóan 
újra játsszák, hogy ismét örömüket leljék benne!” 
(Balatoni Katalin Így tedd rá! – programgazda).

2016 őszén az Ifj úsági Alapból elnyert pályázati 
pénzből megvásárolhattuk az ÍTR program kezdő 
kiadványcsomagját. Az új eszközöket (babzsákok, 
gumiszalagok, színes tulipánok, diók, similabdák és 

JÁTÉKOS MOZGÁSFEJLESZTÉS AZ ÓVODÁBAN 
AZ „ÍGY TEDD RÁ!” MÓDSZERREL
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a gondosan összeválogatott zenei anyagok) boldogan 
vették birtokukba a gyerekek, hisz ezek az eszközök 
nem csak esztétikusak, gyermek kézbe valók, de szinte 
valamennyi magában rejti a mozgásfejlesztés lehetőségét. 

Az azóta eltelt néhány évben folyamatosan tovább 
gazdagítottuk a szakkönyvek, zenei anyagok tárházát. 
Látjuk, tapasztaljuk, hogy ezek az eszközök szinte 
valamennyi óvodai tevékenységformába, mindhárom 
korcsoportba jól integrálhatók. Nem csupán az ének-
zene foglalkozások vagy mozgásos játékok tervezésekor 
vesszük jó hasznukat, hanem a külső világ tevékeny 
megismerése vagy a matematikai tapasztalatszerzés 
területén egyaránt. 

A népi játékoknak igen gazdag a készségfejlesztő 
hatása: a párválasztó játékok remekül alkalmazhatók 
a matematikai készségek, a felelgetős játékok 
kommunikáció fejlesztésére, a mozgásos-eszközös 
játékok pedig hatékonyan segítik elő a logikai és stratégiai 
gondolkodás fejlődését. Mindezek mellett a játékok során 
a közösségi és szociális kompetenciák is erősödnek. Az 
ÍTR módszerrel észrevétlenül, utánzással elsajátíthatják a 
magyar néptánc alapjait, élményekhez juttathatjuk őket 
nap mint nap a népi játékok által, megőrizve és tovább 
örökítve hagyományainkat, népi kultúránkat. 

Forrás: Így tedd rá!  Balatoni Katalin, Gunszt Andrea, 
Hortobágyi Ivett Ünnepek a néphagyományban Örökös 
Stúdió Bt. 2015Balatoni Katalin „Így tedd rá!” 10. 
Jubileumi kiadás Táncos mozgásfejlesztés az óvodában 
óvó- és táncpedagógusok részére

Szalai Dóra
óvodapedagógus

Örömmel tölt el, hogy elődeim munkáját folytatva 
Visegrádon már 18. alkalommal került megrendezésre 
a Visegrádi Áprily Lajos Általános Iskola és Alapfokú 
Művészeti Iskola szervezésében, 2023. május 11-én, az 
Ifj ú Művészek Furulyatalálkozója. 

A királyi palota lovagtermében megtartott rendezvényen 
a régió számos zeneiskolájából érkezett hangszeres 
növendékek szóló és kamarazene kategóriában 
mutathatták meg tudásukat. Zeneiskolánkat Matuz 

Gergely felkészítésével, Mogony Zsófi a és Németh Alíz; 
Pintér Orsolya felkészítésével, Belkovics Emma, Kováts 
Nikolett és Szabó Rebeka képviselte. 

A szakmai zsűri a kiemelkedő produkciókat különdíjjal 
jutalmazta. 

Nagy öröm és büszkeség, hogy a megjelent 7 iskola 40 
furulyása közül a neves zsűri zeneiskolánkból Belkovics 
Emmát kamarazene, Kováts Nikolettet és Szabó Rebekát 
duó kategóriában KÜLÖNDÍJ-ban részesítette.

IFJÚ MŰVÉSZEK TALÁLKOZÓJA
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A Találkozón megjelenteket zeneiskolánk tanárai 
ünnepélyes fanfárral köszöntötték, majd a hangszeres 
művésztanárok kíséretében – Bene Éva tanárnő 
felkészítésével – iskolánk 3.osztályos tanulóinak 
reneszánsz tánca tette feledhetetlenné az eseményt.

A rendezvény megnyitóján Visegrád Város 
polgármestere, Eőry Dénes az alkalom és a helyszín 
különlegességét emelte ki. Köszöntőjében elmondta, 
hogy „idén ünnepeljük királyi városunk 700. évfordulóját. 
I. Károly magyar király ugyanis 1323-ban helyezte át 
uralkodói székhelyét Visegrádra.”

Polgármester Úr hangsúlyozta, hogy ”a zene a történelem 
során mindig jelen volt, egyetlen kor, egyetlen kultúra sem 
mellőzte. A zene szeretett városunkban, itt Visegrádon, 
Mátyás király reneszánsz uralkodása idején élte fénykorát. 
Nem volt és ma sincs olyan alkalom, melyhez ne illene 
valamilyen muzsika.”

Az Ifj ú Művészek Találkozója nemcsak zenei 
bemutatkozás, hanem baráti, szakmai találkozás is 
egyben. 

Örülünk, hogy az évről-évre visszatérő résztvevők 
Visegrád jó hírét viszik magukkal és Polgármester Úr 
szavaival élve: ”a zenélés örömet adó élményével térhetnek 
haza!”

Furulyatalálkozónkat jelenlétével megtisztelte Verebélyi 
Ákos, a Váci Tankerületi Központ Igazgatója.

Köszönjük az esemény támogatóinak nagylelkű 
segítségét, így ismét színvonalas rendezvénnyel 
fogadhattuk vendégeinket.

Klausz Adrienn
intézményegység-vezető

KEDVES VISEGRÁDIAK! 

Mindig nagy örömünkre szolgál, ha könyvismertetőt közölhetünk az újság hasábjain. A lentebb olvasható szöveg, 
amelyet a szerző, Miklós Alpár a szerkesztőség kérésére készített, egyik testvérvárosunkról, Parajdról szól. Az itt olvasható 
sorok kedvcsináló jelleggel kerültek be a lapba, aki szívesen elolvasná a teljes könyvet, kikölcsönözheti a Mátyás Király 
Művelődési Ház és Városi Könyvtárból, illetve a Lira.hu oldalon keresztül, továbbá a Líra könyvesboltokban meg is 
vásárolhatja. 

Jó olvasást kívánunk! 

Szerkesztőség

KÖNYVISMERTETŐ
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Nem ismeretlen a visegrádiak előtt a parajdi táj – a 
sóbánya félhomálya, a Sószoros eső-élezte sótüskéi, 

a régi iskola „csengős” osztályának fapadozata, a Kis-
ág erdejének csendje vagy Rapsóné várának sziluettje. 
Sokak Áprily Lajos költészetére hagyatkozva idézhetik 
maguk elé e tájat, míg mások személyes emlékek között 
kotorászva is fellelik mindezt. A bennünk élő Parajd-
kép sok forrásból táplálkozhat, és személyiségünk 
prizmáján is sokféleképpen törik meg – ezért érdemes 
a társadalomban egymás mellett létező, átfedésben álló, 
de különbségeket is mutató Parajd-képekről beszélni. A 
2022 decemberében megjelent, Parajd-képek a hosszú 
19. században (1780–1918) című, mintegy 700 oldalra 
rúgó monográfi a e Parajd-képek történetét, vagyis a 
Parajdra vonatkozó ismeretek történeti formálódását 
követi nyomon a parajdi mélybányászat kezdetének, 
Erdély tudományos feltárásának és az írott nyilvánosság 
térnyerésének időszakától, az 1780-as évek környékétől 
az első világháború végéig. E vizsgálódásban sajátosan 
utazás- és turizmustörténeti érdeklődés vezérelt: 
az a folyamat érdekelt, amelyben (a polgárosodás 
előrehaladtának, az utazás- és turizmuskultúra 
formálódásának kontextusában) parajdi nevezetességek 
és látnivalók jelentek meg a köztudatban; az a folyamat, 
amelyben Parajd mint utazási célterület (mint desztináció) 
megszületett. A kutatómunka végeredményeként összeállt 
kiadvány elméleti–módszertani része elsődlegesen 
tudományművelőknek, hivatásos arculatépítőknek szól; 
az általánosabb utazás- és turizmustörténeti részek, illetve 
a Parajd-kép vizsgálatát tartalmazó fejezetek ellenben 
már tágabb olvasóközönség fi gyelmére aspirálnak.

A monográfi a forrásbázisának egy részét utazás- 
és turizmus-specifi kus kiadványok képezik – 
fürdőismertetések, útikalauzok és különböző típusú 
utazás-elbeszélések. Ezek között szerepelnek azok 
a kirándulás-beszámolók is, amelyek a dualizmus 
időszakának iskolai értesítőiből kereshetők elő. 
A Parajdot is érintő iskolai kirándulások közül a 
legkorábbi (azonosított) eset a székelykeresztúri 
Állami Tanítóképezde 1874-es kirándulása. A vizsgált 
utazások kimutatása láttatja, hogy az ilyesfajta csoportos 
kirándulások leginkább az 1890-es évektől kezdtek 
sűrűsödni, s hogy legtöbbször székelyudvarhelyi iskolások 
keresték fel Parajdot. Ugyanakkor a forrásanyagokban 
akad példa arra is, hogy pápai, szabadkai, vagy újvidéki 
diákok ejtik útba a települést. Példaként álljon itt a pápai 
Állami Tanítóképző Intézet diákjai által 1903-ban bejárt 
útvonal, illetve a székelykeresztúri Unitárius Gimnázium 
1912-ből való kirándulás-beszámolója.

„Még az nap délután a perzselő nap hevében, virágos 
rétek és mezők hűsitő ölén haladva, gondtalan jókedvvel 
érkeztünk meg Parajdra, hol a bányaigazgatóság 
szíves engedelméből azonnal megtekintettük a két 
sóbányát. A felső újabban vétetett művelés alá, 
kisebb terjedelmü s a sófejtés benne felfelé történik. 

„De puszta kézzel mégse jöttem:

hol a halál nagyon zenél,

sziromtalan csokrot kötöttem,

piros bogyó, piros levél.”

AJÁNLÁS: PARAJD-KÉPEK A HOSSZÚ 19. SZÁZADBAN

Parajd új monográfi ája

A pápai Állami Tanítóképző Intézet székelyföldi kirándulása 1903-ban
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Az alsó régebbi bánya nagyobb terjedelmű, s 
abban ellenkezőleg a sótermelés lefelé történik. Az 
utóbbiban 130 m. mélységre szállottunk alá, melyet 
tiszteletünkre kivilágítottak. [...] Fáradságos és hossszas 
tanulmányozásunk után a Bocskay szállodában a parajdi 
intelligentia barátságos és előzékeny társaságában kedves 
perceket töltöttünk, s izletes vacsoránk elfogyasztása után 
erőgyüjtés szempontjából az állami elemi népiskolában 
nyugovóra tértünk. Illesse hála és elismerés Kovács Mihály 
ig. tanító urat, ki odaadó gondoskodásával valóban 
gyönyörűségessé tette ott időzésünket.”

A kiadvány különböző kategóriákba csoportosítva 
ismerteti a Parajd-kép egyes elemeit. Adottak olyan 
elemek, amelyek alapján Parajd az egyéb helyektől/
településektől jól megkülönböztethető. Ilyen elem 
például a Sószoros mint ritka geológiai–geomorfológiai 
jelenség, a parajdi sóbánya mint Székelyföld egyetlen 
mélyművelésű sóbányája, vagy a Reitter-gyufagyár, amely 
a 19. század második felében egész Erdély viszonylatában 
fontos ipari létesítménynek számított. Azonosíthatóak 
olyan inaktív, marginális elemek is, amelyek a vizsgált 
időszak folyamán (különböző okokból kifolyólag) nem 
jelentek meg markáns vonalakkal a Parajd-összképben. 
Ez példázható Parajd első világháború előtti jeles 
szülötteivel: egy-egy híres-neves személyiség a szülő- 
vagy lakóhelyének is hírnevet kölcsönözhet, és Parajd 
rendelkezett is olyan személyiségekkel, akikről már az 
első világháború előtt lexikonszócikkek születtek (így 
Enyedi Órás János bányaorvosról, Fanghné Gyujtó 
Izabella íróról vagy Hankó Vilmos vegyészről, az erdélyi 
fürdő- és turistairodalom kiemelkedő szerzőjéről), de e 
nevek ekkor még kevéssé épültek a Parajd-képbe. Az első 
olyan személyiség, akinek alakja erős kontúrokkal vált a 

Parajd-kép részévé (már az első világháborút követően), 
a költő, Áprily Lajos volt – Parajd kulturális turizmusa 
ma jórészt az ő emlékezetére épül.

Áprily személyéről és életművéről a kiadvány kevés új 
információt hordoz, de a Jékely családot Parajdra vonzó 
gyufagyárról, az azt működtető Reitter családról már 
több szó esik. Ismertetésre kerül, miként dolgoztak a 
gyár gyermekmunkásai, „a kis Prometheusok”, miként 
zajlottak a gyárlátogatások, miként tekintett a Pestről 
Erdélybe települt gyufagyárosra az erdélyi magyarság–
székelység, és miként borzolták a kedélyeket a parajdi 
„székely gyufa” címkéjén meg-megjelenített német 
és román feliratok. A Reitter-vállalat története révén 
jól szemléltethető a Parajd-kép változása: a 19. század 
második felében ez az ipari létesítmény volt a második 
legfontosabb disztinktív elem a Parajd-összképben, így a 
gyufagyár Kolozsvárra telepítésével (1899) a Parajd-kép 
is erőteljes változáson esett át. A gyárral együtt számos 
parajdi alkalmazott is Kolozsvárra települt – ezek között 
a Jékely család is. (A költő édesapja, Jékely János Lajos 
1887-től Parajdon, 1899-től 1904-ig pedig Kolozsváron 
állt a Reitter-gyufagyár alkalmazásában.) Létay Nelli, 
az Erdélyi Kárpát-Egyesület kerékpáros turistája épp 
ekkor, a századvégen utazott át Parajdon – kirándulás-
beszámolója 1900-ban jelent meg az Erdély folyóirat 
hasábjain:

„Egy asszonytól kértünk útbaigazitást a gyufaszálkát 
készítő gyárhoz, ez külön van, vízerőre rendezve. / – Ugye 
bánják, hogy a gyárat átviszik nemsokára Kolozsvárra? 
Nagyon meg fog apadni a parajdiak keresete. / – Nem baj 
az, – mond az asszony, – bár vinnék minél előbb, legalább 
nem lesz annyi beteg ember, nem egészséges munka az, 
instálom. / Igaza van! Különösen a foszforral dolgozó 
munkások töltik egész napjokat a legegészségtelenebb 
levegőben. / A legapróbb részletig nézve meg 

A Reitter-gyufagyár termékei A Reitter-gyufagyár pesti és parajdi épületei
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mindent, két órányi Parajdon időzés után, Felső-Sófalván 
áthaladva, csakhamar a 10 klm. távolságra fekvő korondi 
fürdő parkjába találtuk magunkat.”

A kiadvány átfogó képet nyújt az utazás- és fürdőkultúra 
erdélyi épüléséről, a turistaság mozgalmának erdélyi 
megjelenéséről és intézményesüléséről, Parajd utazás- 
és turizmus-infrastruktúrájának formálódásáról, a 
Sóvidéken átfutó utak épüléséről, a közlekedési eszközök 
változásáról, az egyes korszakokban adott szállás- és 
étkezési lehetőségekről, a Parajd-környéki utazás 
biztonsági kérdéseiről és Parajd sajátos markereinek 
turizmusban való felértékelődéséről. Ez utóbbiak között 
említhető a Parajdon fellelhető színes-rostos kősó, a 
parajdi gyógyvíz, a parajdi felszíni só, a Sóhegy és a 
Sószoros, a térségében adott halofi l növényzet, Rapsóné 
vára és a parajdi ipar egésze (sóbányászat, pokróc-, 
kőedény-, cserép-, tégla-, bútor- és gyufagyártás), stb. 
Újabb beszédes forrásanyagként álljon itt Balthasar 
Hacquet (eredetileg német nyelven, Nürnbergben 
megjelentetett) útleírása 1789-ből.

„Ennek az erdőnek a közepén található egy terjedelmes 
tisztás, ahol azok az utazók, akiknek túl fáradalmas egy 
nap alatt átszelni az erdőt, megszállhatnak éjszakára 

és meglegeltethetik, megitathatják a lovaikat. Mi is ezt 
szándékoztuk, de mivel egész nap nagyon rossz idő volt, 
és csak estefele enyhült meg, már azon a bizonyos napon 
el szerettünk volna érni a híres parajdi sóbányához, de ez 
nekünk az alászálló éjszaka miatt annyi bajjal járt, hogy 
csaknem lovainkat, kocsinkat és minden tulajdonunkat 
elvesztettük. Sok viszontagság után éjfélkor végre 
megérkeztünk a helységbe, de mindannyian annyira 
erőtlenek voltunk, hogy két napig kellett itt maradnunk 
ahhoz, hogy képesek legyünk folytatni az utunkat. Ezalatt 
lehetőségünk volt meglátogatni a bányát és a környékét.”

Az értekezés számára alapot egy gazdag adattár vetett, 
amelyben egyrészt Parajd-vonatkozású szövegek, 
másrészt Parajd-vonatkozású grafi kus illusztrációk 
sorakoznak. Az előbbi forrásegyüttes ma Parajd 
legteljesebb bibliogáfi ája és szöveggyűjteménye (ebből 
nyújtanak ízelítőt a fenti idézetek). A szöveggyűjtemény 
teljes terjedelmében elérhető és böngészhető online1, míg 
a grafi kus forrásanyagok a könyv mellékleteként vehetők 
szemügyre. A kiadvány részletes tartalomjegyzéke 
ugyancsak megtekinthető az Erdélyi Múzeum-Egyesület 
honlapján.2

A monográfi a első példányai 2022 végén, karácsony előtt 
kerültek ki a nyomdából. Az új év olyan gyászt hozott 
magával, amelyben Parajd és Visegrád osztozott: 2023. 
január 4-én elhunyt id. Cseresnyés Attila; egy hónappal 
később, február 2-án pedig Csiki Zoltán. Parajd ezen új 
monográfi ájában mindkettejük munkássága hasznosul – 
a könyv mindkettejük emlékét őrzi.

Miklós Alpár

______________________________________

Forrás:

1. Lásd: https://eda.eme.ro/handle/10598/33134.

2. Lásd: https://bit.ly/MiklosAlpar_Parajd-kepek.

A parajdi Sóhegy és bányatelep 1789-ben

A MNM Mátyás Király Múzeumának tervásatásán – a 
folyamatosan jelen lévő múzeumbarát fémkeresősöknek 
köszönhetően – rengeteg apró fémtárgy kerül napvilágra. 
Évente 200–300 darab római kori bronzpénzt gyűjtünk 
be, ezzel szemben nagyon kevés, két vagy három 
darab középkori veretet találunk, de ezek alapanyaga 
szinte mindig ezüst. A középkori ezüst pénzek között 
elkülöníthető egy érdekes típus, aminek csak az egyik 
oldalán van éremkép, a másik oldalon ennek a képnek a 
negatívja látható. 

LEMEZPÉNZEK A SIBRIK-DOMBRÓL

Lovas solymászt ábrázoló veret elő- és hátlapja.
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Ezek a brakteáták vagy egyoldalú lemezpénzek. 
A lemezpénzek előállításához igen vékony fémlapot 
használtak fel, ezért ugyanannyi ezüstből több 
érmét verhettek. Ráadásul kevesebb munkával, 
vagyis gyorsabban elkészíthető volt. Német, cseh és 
morva minták átvételével a 12–13. század folyamán 
Magyarországon is készültek ilyen pénzek.

A Sibrik-dombi ásatáson 2022-ben két, azonos típusba 
(ÉH121 / CNH275) sorolható ezüst lemezpénz került 
napvilágra: mindkettő a táborfalon kívül, bolygatott 
erdei talajból. A vereteken balra vágtató lovas látható, 
aki a jobb kezében sólymot tart. A sólyom arra utal, 
hogy a lovas a királyt jeleníti meg, mivel a solymászat 
uralkodói kiváltság volt. Az egyik lemezpénz fényes, az 
aprólékosan kidolgozott részletek is jól látszanak rajta, 
míg a másik kopott, matt felületű. Datálásukat nehezíti, 
hogy feliratuk nincs, de a kutatók egy része úgy gondolja, 
hogy ezek a típusú pénzek általában a tatárjárást (1241) 
megelőző időszakhoz – vagyis a Sibrik-dombi vár utolsó 
periódusához – köthetők. 

Már a korábbi években is találtunk lemezpénzeket: 
kizárólag az ideihez hasonló, lovas solymászt ábrázoló 
veretet, összesen 8 db-ot. Emellett különösen érdekes 
az a 2015-ben talált rontott próbavéset, amelyen Tóth 
Szilárd egy másik lemezpénz-típus (CNH 272) részleteit 
ismerte fel. 

Véleménye szerint a próbavésetet egy két részből 
összeállítható verőtőhöz szánták, de rosszul kezdték meg 
a vésést, ezért félbehagyták. Az eldobott véset mellett 
két – talán szintén rontott vagy félkész – vas verőtő, 
fémolvadékok és bronznyesedékek is napvilágra kerültek 
egy cölöpszerkezetes, földbe mélyített házból, amelyet 
ezért pénzverő műhelyként azonosíthatunk. 

A régészeti és történeti adatokat összevetve feltételezhető, 
hogy IV. Bélának (1235 – 1270), még mint ifj abb 
királynak a pénzverője lehetett a Sibrik-dombon az 1220-
as években, amikor a királyi pénzverde Esztergomban 
működött. Valószínűleg a visegrádi hercegi központ (és 
a pénzverője) 1235-ben veszítette el jelentőségét, amikor 
IV. Béla elfoglalta a trónt és székhelyét Budára költöztette. 
Ekkor a műhelyt kiürítették, használható eszközeit 
áttelepítették, csak a selejt maradt helyben. 

A tatárjárást követő időszakban a Sibrik-dombi 
erődítményt teljesen elhagyta a lakossága, szerepét a 
kettős erődrendszer (fellegvár és alsóvár) vette át. Éppen 
a jól védhető bázis miatt helyezte Károly Róbert (1308 – 
1342) székhelyét Visegrádra, ekkor a királyi pénzverde a 
város területén működött.

Boruzs Katalin 
régész

A visegrádi rontott próbavéset (bal oldal), a véset plasztilin lenyomata 
(középen), szerecsen fejet ábrázoló lemezpénz (jobb oldal). 
Fotó: Tóth Szilárd.

Verőtövek a Sibrik-dombról.
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Május 13-án került megrendezésre hagyományteremtő 
jelleggel az I. Simespergi Piknik a Visegrádi Zöld Fórum 
Egyesület szervezésében. 

A meghívóban azt olvashattuk, hogy a program 
egyik célja az évszázados visegrádi mezőgazdasági 
hagyományok felelevenítése. Aki az esővel fenyegető 
időjárás ellenére vette a bátorságot és feljött a Simesperg-
tetőre, nem csalódott sem a programkínálatban, sem a 
hangulatban. Üdítő volt egy kötetlen, a szó legnemesebb 
értelmében vett egyszerű rendezvényen részt venni. 
Külön öröm volt, hogy nem csak egy-egy társaság, 
közösség képviseltette magát, hanem több család és 
barátikör is jelen volt. Ugyan az interneten több helyen is 
elérhető volt a program, de álljon itt még egyszer a teljes 
lista: 

• Kiállítás Visegrád mezőgazdasági emlékeiről

• Előadás: Gróf Péter – Így éltek a régi visegrádiak

• Közösségi ebéd: vadragu leves

• Visegrádi Sör bemutató Abonyi Balázzsal

• Visegrádi Bor bemutató az Anda Pincészettel

• E-bicajozás Müller Antival a Sváb-hegyen

• Gombászkör Gesivel

• Gyermekprogramok Gyurián Zolival (geo-
catching, kincskeresés)

• Pajtakiállítás.

Köszönet a szervezőknek és mindenkinek, aki 
valamilyen módon hozzájárult a rendezvényhez! A 
pikniken elhangzott előadást a júliusi lapszámban az 
újságban is közzétesszük. Végezetül pedig: legyen még 
Simespergi Piknik! 

Gróf Boglárka és Jónás Péter

I. SIMESPERGI PIKNIK 
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2023 május 13-án Passauban tartották a Szent György Lovagrend Nyugat-Európai Priorátusainak lovagavató ünnepségét. 
Az eseményre Passau óvárosában a Niedenburgi kolostor templomában került sor, mely egyben Szent István királyunk 
feleségének Gizella királynének a nyughelye is. 

A lovagavatáson részt vett Passau alpolgármestere, a Magyar Konzulátus, a Német Lovagrend és a Katolikus Karitász 
képviselője, valamint Eőry Dénes Visegrád város polgármestere. Az avatási ünnepség után a visegrádi küldöttség segélyt 
vehetett át, melyet továbbítunk Kárpátaljára a rászorulóknak. 

Sikerült megállapodnunk a német karitász szervezet képviselőivel, hogy folyamatosan biztosítanak adományokat a 
későbbiekben is Kárpátalja megsegítése céljából. A nagylelkű segítségüket ezúton is köszönjük a Szent György Lovagrend 
és Visegrád városa nevében. 

Cseke András
kancellár

SEGÉLY KÁRPÁTALJÁNAK

Gizella királyné sírja a passaui niedernburgi kolostor templomban
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Közeledik Úrnapja, június 11. vasárnap, amikor a 
hagyományoknak megfelelően ismét elkészítjük a 
virágszőnyeget templomunkban.

A virágszőnyeg elkészítéséhez várjuk és köszönettel 
vesszük a nagylelkű pénzadományokat, melyet a 
templom nagyperselyébe kérünk bedobni vagy 
Schandlné Tubinak lehet átadni.

Néhány fontos tájékoztatás

A virágszőnyeg elkészítéséhez szükséges a moha-
szőnyeg leterítése. Ehhez már kértük korábban is a 
moha frissítéséhez és szaporításához a kertekből a moha 
leadását a plébániára. Ezt várjuk és kérjük folyamatosan!

A mohát a padlásról kell lehordani és a templomban 
kiteríteni. Ezt az asszonyok már egyre kevésbé bírják, 
ezért kérnénk vállalkozó férfi ak, fi atalok segítségét 
június 5-én, hétfőn 15 órától. Minél többen vagyunk 
annál gyorsabban végzünk. (kb. 1-2 óra alatt).

Előre láthatólag a virágot június 8-án, csütörtökön 
hozzák a délutáni órákban. Ehhez kérjük, aki tud hozzon 

vödröt a templomba, amibe a virágokat be tudjuk 
helyezni. A virágok érkezésekor is szívesen fogadjuk a 
segítő kezeket!

Nagyon fontos, hogy akinek a kertjében a 
virágszőnyeghez használható virágja, virágszirma 
van, június 9. péntek délutántól a templomba vagy 
az előterébe elhelyezheti. Minden kisebb-nagyobb 
mennyiségre szükség van!!

A virágok un. „fejelése” június 10. szombat reggel 
6 órától lesz a templomban, aki tud és kedvet érez a 
munkához kérjük jöjjön segíteni, ollót hozzon magával. 
Ez a munkafolyamat – a virág mennyiségétől és a segítők 
létszámától függően – kb. 1 ½ - 2 órát vesz igénybe.

A virágszőnyeg készítését június 10. szombaton 9 óra 
körül kezdjük. Ide is várunk minden vállalkozó kedvű 
felnőttet, illetve fi atalt, hogy segítse munkánkat!!

Előre is köszönjük a részvételt és a segítséget!!

Szabóné Mayer Katalin és Schandlné Tubi

KÉRÉS ÉS TÁJÉKOZTATÁS A 2023. ÉVI ÚRNAPI VIRÁGSZŐNYEGKÉSZÍTÉSSEL 
KAPCSOLATBAN

A visegrádi Nyugdíjas Klub nevében szeretnék köszönetet mondani a Rigoletto Cukrászda tulajdonosainak és 
dolgozóinak a nyugdíjasok anyák napi megvendégeléséért.

Vaikné Franciska
a Nyugdíjas Klub vezetője

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

Ezúton is köszönjük a Városgazdálkodási Csoport munkatársainak a házhoz menő, tavaszi lomtalanítás lebonyolítását!
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JÚNIUSI PROGRAMOK

 
s   

 

„IN MEMORIAM ZOLLER ATTILA” 
 

 

2023. június 17-én szombaton 19 órára 
a Városháza udvarára 

 

Fellép a 

GYÉMÁNT BÁLINT TRIÓ 
 

 
 

fotó: Hegyi Júlia Lily

Hazánk egyik legismertebb jazzgitárosa, Gyémánt Bálint fi-
atal zenésztársakkal újította meg trióját. A csapat közös mun-

ójához tartoztak.
„A 

a saját kompozícióimat szólaltatjuk meg, partnereim mindig 
komoly szerepet játszanak a végleges hangzás kialakításá-
ban. Minden formációt sajátomnak érzek, amiben játszom, de 
a trió tükrözi leginkább a saját zenei nyelvemet. A határok 
feszegetése és az új zenei irányok keresése mindig is fonto-
sak voltak számomra, ezért is szerettem volna ezt a friss kon-
cepciót, egy új ritmusszekcióval közösen létrehozni” – vallja 
Gyémánt Bálint, aki Barcza Horváth Józseffel (basszusgitár)
és Szabó Dániel Ferenccel (dob) lép fel Visegrádon, a meg-
újult triójában.

nemcsak a jazz tradicionális nyelvét beszélik folyékonyan, 
hanem a legmodernebb irányzatok is komoly hatással vannak 
hangszeres játékukra. A trió hangzásának különlegességét az 
adja, hogy az akusztikus dob mellett elektromos hangszínek 
is megszólalnak. Így bár a zenekari felállás maradt a klasszi-
kus jazz trió, a technikai berendezéseknek és az effekteknek 

zenészek kreativitásának is nagyobb teret enged.
Gyémánt Bálint e a világ 
minden tájáról kiváló kritikákat kapott. Az estén a hallgatók 

kompozícióinak új-
ragondolásába és a legújabb, még nem rögzített dalokba is 
betekintést kaphatnak.

 
 

 

 

 
2023. június 24-én szombaton 

15 és  
 

Családi Játszódélutánunkra 
 

Kicsik és nagyok egyaránt jól szórakozhatnak! 
 

 
 

 

 
 

Visegrád 700 
Szent György Lovagrend

XXIX. dr. Bárdos István Nyári 
Egyeteme

2023. június 18-24.
Visegrád, királyi palota lovagterem

Tisztelettel és szeretettel meghívunk 
a Szent György 

Lovagrend Nyári Egyetemére, 
melynek programját az alábbiakban 
ismerhetik meg. Várjuk az 

ingyenesen hallgathatók meg, 

Telefonon a +36 30 933 7749-es 
telefonszámon, vagy e-mailben az 
info@szentgyorgy-lovagrend.hu
címen.

Visegrád, 2023. június 1.

MEGHÍVÓ

Cseke András 

kancellár
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A SZENT GYÖRGY LOVAGREND DR. BÁRDOS ISTVÁN XXIX. NYÁRI EGYETEME

Visegrád 2023. június 18. – június 24.

DR. VITÁLYOS ESZTER
miniszterhelyettes, parlamenti államtitkár Kulturális és Innovációs Minisztérium

VÉDNÖK:
E RY DÉNES

Visegrád Város polgármestere

Június 18. (vasárnap) ÉRKEZÉS.
Június 19
1000 – 1100 óra:

1115 - 1130 óra: MEGNYITÓ
lovag CSEKE ANDRÁS, a Szent György Lovagrend kancellárja (Visegrád)

1130 -1200 óra: A Magyar Királyság híre, tisztelete Európában az Anjou korban
: PROF. DR. CSUKOVITS E tud. tanácsadó, ELKH, TTI

1210 -1330 óra: Ebédszünet
1330 -1400 óra: A közép- visegrádi királytalálkozó

DR. RÁCZ GYÖRGY történész, levéltáros, MNL ig.h.m, PPKE BTK
1410 -1440óra: A visegrádi palota építéstörténete

: BUZÁS GERGELY

1440 -1450 óra: Kérdések, hozzászólások
1500 -1800 óra: A palota és a Salamon-torony megtekintése Buzás Gergellyel és Kováts Istvánnal
1830 óra: Vacsora

Június 20. (kedd)
930 -10 00 óra: Az Anjou-kor gazdasága

DR. WEISZ BOGLÁRKA vez., ELKH TTI
1010 -10 40 óra: Az Anjou-kor aranya

DR. SKORKA RENÁTA ., ELKH TTI
1050 -1120 óra: Kávészünet
1120 -1150 óra: Királyi pénzverés Visegrádon

DR. TÓTH CSABA régész, numizmatikus, MNM, Éremtár vez., ELTE BTK
1200 –1230 óra: A sókereskedelem a Magyar Királyságban az Anjou-korban

DR. DRASKÓCZY ISTVÁN történész, ny. egy. tanár, prof. emer., ELTE BTK
1230 -1240 óra: Kérdések, hozzászólások
1300 -1430 óra: Ebédszünet
1430 -1500 óra: Visegrád város az Anjou- és a Mátyás-korban

DR. MÉSZÁROS ORSOLYA történész-régész, egy. adj., ELTE BTK
1510-1540 A visegrádi vár a törökuralom idején (1544-1683)

adó: DR. KOVÁTS ISTVÁN régész, MNM Mátyás Király Múzeum
1550 -1620 A visegrádi vár építéstörténete és kutatások a Fellegvárban 1993-99-ben.

: DR. BOZÓKI LAJOS régész, MNM Mátyás Király Múzeum
1620-1650 óra: Kérdések, hozzászólások
1650 - Busszal indulás a Fellegvárba; séta a Fellegvárban Bozóki Lajos régész vezetésével
1900 óra: Vacsora

Június 22. (csütörtök)
900 -órától: LÁTÓÚT: hajókirándulás Zebegénybe
Június 23. (péntek)
900 – 930 óra: Rodrigo Diaz del Padr

DR. H. KAKUCSKA MÁRIA irodalomtörténész, ny. könyvtáros, Ráday Könyvtár
940 – 1010óra: 

DR. KÖRMENDY ADRIENN

1010 -1040 óra: Vita és Kávészünet
1040 – 1110óra: Anjou-  

N. TÓTH ÁGNES

1120 - 1150 óra: A felföldi városi kultúra alakulása az Anjou-korban Zsolna példáján
BIRÓ BENCE doktorandusz, PPKE BTK, tud. koordinátor, Andrássy Universität

1150 -1210 óra: Kérdések, hozzászólások
1210 -1400 óra: Ebédszünet
1400-1430óra: 

DR. J. ÚJVÁRY ZSUZSANNA történész, ny. egy. doc., Szt. György Lovagrend
1440 - 1510óra: A magyar Anjou-ház eredete és történetük irodalmi feldolgozása

BÍRÓ SZABOLCS

1520 -1550 óra: Könyvbemutatók - " Az apródok kézikönyve" és "Gisela Regina"
: LOVAG DR. CSÁMPAI OTTÓ nagyprior ÉS LOVAGDÁMA DR. MAJOR GYÖNGYI

1600 -1620 óra: Kávészünet
1620-1650óra: A Szent György Lovagrend 1990-

LOVAG CSEKE ANDRÁS kancellár Szt. György Lovagrend
1650 -óra: A Szent György lovagrend Haditorna Tagozatának bemutatója
1750 -1710 óra: Zárszó LOVAG CSEKE ANDRÁS kancellár Szt. György Lovagrend
1815 -: Vacsora

Június 24. (szombat) Reggeli után - Hazautazása

 

Június 21. (szerda)
900 -930 óra: Szablyák az Anjou-korban? Megjegyzések a szúró és vágó fegyverekhez az Anjouk idején

HARAMZA MÁRK régész, Janus Pannonius Múzeum, Pécs
940-1010 óra: Az esztergomi palota az Anjou-korban

: DR. VUKOV KONSTANTIN

1020 -1050 óra: Kávészünet
1050 -1120 óra: Legendatörténelem: Szent László és az Anjouk

DR. SZILÁGYI LÁSZLÓ kutatótanár, Nyíregyháza
1130 -1200óra: Árpád-házi Mária herc

: PROF. EMERITA DR. PROKOPP MÁRIA

1230 -1350 óra: Ebédszünet
1400 -1430óra: Anjou-kori falfestészet

: DR. JÉKELY ZSOMBOR

1440 -1510óra: Árpád-házi és Anjou-házi királyaink öltözete az Anjou Legendáriumban
: JÓZSA JUDIT

1510 -1540óra: Anjou-kori kályhacsempék
: CSÁNYI VIKTOR

1550-1600óra: Kérdések, hozzászólások
1610-1800óra: Szabadprogram
1830 -: Vacsora
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  ELADÓ 
tölgy, bükk, gyertyán, akác 

+36-30-890-87-59 
tuzifa2023@gmail.com 

 

 

 

                          Cserépkályha építése,
                          átrakása, 

                         
                         és téglakályha-építés

                        Honti László
                         Telefon: 06 (20) 356-6634

 

 

  
HÁZHOZ SZÁLLÍTÁSSAL! 

41266
Tel.: 06 (20) 599-9399 
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DUNAKANYARI CSALÁD- ÉS GYERMEKJÓLÉTI INTÉZMÉNY
2000 Szentendre, Szentlászlói út 89.

Központ: 06 26/312-605, Szolgálat: 06 26/400-172
www.dunakanyari.hu

A Dunakanyari Család- és Gyermekjóléti Szolgálat 

INGYENES
BABA- rendez.

Június 6-án  (kedden)

11.00-13.00 óráig a Visegrádi emeleti termében. 
Megközelítés a jobb oldali bejáraton.

Jelenleg nem áll módunkban ruhaadományt fogadni.
Megértésüket köszönjük.

A nyár az én szerelmem, érte égek,

halálthozó csókjára szomjazom,

erdőket áldozok szilaj tüzének,

bár ajkam is hervadna el azon.

Görnyedve várom télen a szobámba,

a tűz körül álmodva csüggeteg,

lángóceánját képzeletbe látva,

mely semmivé hamvasztja a telet.

S ha lángszerelme sápadt őszbe vénül,

s zöld pártadísze hullong a fejérül,

virrasztom árva, bús menyasszonyom.

Zokogva már hülő keblére fekszem,

s elsírva ottan legnagyobb szerelmem,

sápadt, aszú haját megcsókolom…

Kosztolányi Dezső:
A NYÁR

VI S E G R Á D I  H Í R E K  
Kiadja Visegrád Város Önkormányzata 

Megjelenik havonta, 850 példányban   
Felelős szerkesztő: Schandl Lóránt 

A szerkesztőbizottság tagjai: Grósz Gábor,  
Gróf Boglárka, Jónás Péter 

Címlapfotó: Regélő 
Kéziratleadás: minden hó 15-ig 

visegradihirek@gmail.com  
 ISSN 1587-7477 (nyomtatott);  

ISSN 2416-0350 (online)   
Írásaik tartalmáért a szerzők vállalják a felelősséget! 

A Visegrádi Hírek szerkesztősége felhívja a figyelmet arra, hogy a megjelent 
cikkek tartalma, megfogalmazása nem sérthetik a közerkölcsöt, illetve 

tiszteletben kell tartaniuk az emberi jogokat.  
Azokat az írásokat, amik fentieknek nem felelnek meg, módosításra 

visszaküldjük a cikk írójának.  
Szerkesztőség: 2025. Visegrád, Fő u. 81.  

Tipográfia, tördelés: Fagyas Róbert 
Nyomdai munkák: Pethő Nyomdaipari Szolgáltató Kft., Budapest 

Fotó: Farkas Györgyi
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1.000,- Ft, 700,- Ft (18 év alatti és nyugdíjas) 
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Június 17. szombat, 15:00 
A KIS HABLEÁNY 
szinkronizált, amerikai fantasy, musical, családi film, 135’, 2023 
 

Június 17. szombat, 17:30 
 

feliratos, német-francia-belga filmdráma, 102’, 2022 
 

Június 17. szombat, 19:30 
PÓKEMBER – A PÓKVERZUMON ÁT 
szinkronizált, amerikai animációs kalandfilm, 140’, 2023 
 

Június 22. csütörtök, 18:00  
ASTEROID CITY  
feliratos, amerikai romantikus vígjáték , 105’, 2023 

 
Johansson, Bill Murray, 

 
 

baráti és tudományos versengésre 

események szakítják félbe látványosan, melyek 
megváltoztathatják a világtörténelmet.  
 

Június 23. péntek, 17:00 
  

feliratos  
 

Június 23. péntek, 19:15 
A  

szinkronizált, amerikai sci-fi akciófilm, 130’, 2023 
 

 
 

 

formulát hozza, 
amely világszert -es 

– a 
Maximálokat –    
 

Június 24. szombat, 15:00 
ELEMI  
szinkronizált, amerikai animációs kalandfilm, 105’, 2023 

 
 

filmje egy olyan városban játszódik, ahol 
-, víz-, föld- 

Örvény, a 
mókás, életvidám srá tatja meg 

világról hittek.  
 

Június 24. szombat, 17:00 
ASTEROID CITY  
feliratos, amerikai romantikus vígjáték , 105’, 2023 
 

Június 24. szombat, 19:15 
A  

szinkronizált, amerikai sci-fi akciófilm, 130’, 2023 
 

Június 28. szerda, 18:00 
AZ UTOLSÓ VALCER  
feliratos, amerikai koncertfilm, 117’, 1978 

 

 
 

-hetvenes évek legendás zenekara volt a rock, a 
country és a bluegrass sajátos ke

járta - landban tartották a 

 a 

egymásnak a hangszereket.  
 

Június 29. csütörtök, 18:00  
 

szinkronizált, francia vígjáték, 102’, 2023 
 

 
 

 

y az esetet 

sokasága bonyolítja az esetet.  
 

Június 30. péntek, 17:00 
JÓSÁGOS ÉG!  
szinkronizált, francia vígjáték, 87’, 2022 

 

 
 

gyikük sem tud 
biciklizni. Ráadásul valaki másnak is hasonló tervei vannak.  
 

Június 30. péntek, 19:15 
 

szinkronizált, amerikai fantasy, kalandfilm, 134’, 2023 
ndy Muschietti 

 
 

de sajnos 

meg akarja menteni a világot, amiben élt, Barrynek futnia 
kell. És különleges gyorsasága segíts

söket, akik segíthetnek.  
 

Július 1. szombat, 15:00 
ELEMI  
szinkronizált, amerikai animációs kalandfilm, 105’, 2023 
 

Július 1. szombat, 17:00 
JÓSÁGOS ÉG!  
szinkronizált, francia vígjáték, 87’, 2022 
 

Július 1. szombat, 19:15 
 

szinkronizált, amerikai fantasy, kalandfilm, 134’, 2023 
 
Támogatóink:   
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